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 ص الدراسة باللغة العربيةلخستم  

أثر المعاملات مع الأطراف ذات العلاقة والإفصااااح عنها على إدارة الأرباح وانعكاساااه  :عنوان الرسااااا ل 

 .على الخصائص النوعية للمعلومات المحاسبية في البنوك اليمنية

 أحمد علي حيدر الحيدري :إعداد الباحث

 عبد الحميد مانع الصيح :الدكتور الأستاذ إشراف

على أثر المع ملات مع الأطراف ذات العلاق  على إدارة الأرب ح وانعك سااع على  التعرف إلى هدفت الدراسةة 
والق بلل   ،الخصاااا لن النولل  للمعلوم ت المي سااااكل  اوباااااكه ع ى انعك سااااع على ع ااااا ت  التعك ر الصاااا د 

رب ح أثر الإفصاااااااااااا ح عع المع ملات مع الأطراف ذات العلاق  على إدارة الأو  ،تيقق للمعلوم ت المي سااااااااااااكل  لل
 .وانعك سع على الخص لن النولل  للمعلوم ت المي سكل  ف  الكنوك اللمنل 

 ،السااااا  ق  وعرض الدراسااااا ت ،ف  وضاااااع الإط ر الن ر   على المنهج الواااااات  التيل ل  الدراسةةة  اعتمدت 
 .واشتق   الترضل ت

مع التق رير الم لل  المنااااااااورة للكنوك  عااااااااوالل  ع ن  واعتب ر مع علال تيل ه دراسةةةةة  ية     وقد أُجريت  
  بنوك، ولمدة 5لقل س الاساااتيق ق ت ولعدد ا م1995وفق   لنموذج جونز المعدل  م لل  ا   تقرير  15ا اللمنل  عدده 
 .م2022ع م إلى م 2020ع م مع ثلاث  أعوام 

ذو  العلاق  ؛ لاسااااااتالا  يراء ع ن  الدراساااااا  مع تمثلت أداته  ف  الاسااااااتب ن  دراسةةةة  نيدا    كم  تم إجراء 
، ومراجع  اليس   ت ف  الكنوك اللمنل    معد  القوالم الم لل ف، والمتمثل ع الكنوك اللمنل  متغ رات الدراس  ف  

بلغ حجم ع ن  الدراسااااااااااا  و  المساااااااااااتقل ع لتلم الكنوك، ومورت  قا   الرق    على الكنوك   لكنم المركز  اللمن ،
 مع حجم المجتمع. %84.38متردة ونسكته    135ا

 بجمل  نن النتائج أهمها: - اق ه  التاكلق ، والم دان  -وقد خرجت الدراس  
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عدم وجود أثر ب ع المع ملات مع الأطراف ذات العلاق  وإدارة الأرب ح وع ااااااااا ت  التعك ر الصاااااااا د   •
رب ح وع ااااااااااا ت  التعك ر الصاااااااااا د  والق بلل  للتيقق للمعلوم ت المي سااااااااااكل ، ووجود أثر ب ع إدارة الأ

 .لمدى توافر تلم الخص لن  والق بلل  للتيقق للمعلوم ت المي سكل  ح ث تُعد إدارة الأرب ح مقل س  
 وجود أثر للإفصاااااااااا ح عع المع ملات مع الأطراف ذات العلاق  ف  اليد مع مم رساااااااااا  إدارة الأرب ح، •

عكر أيضااااا    وينعكس ذلم الأثر ف  الكنوك اللمنل ، وتوافر الخصااااا لن النولل  للمعلوم ت المي ساااااكل 
 .تلم الخص لنف  توافر اليد مع مم رس  إدارة الأرب ح 

 :وكما قدنت الدراس  نجموع  نن التوص ات أهمها 
 الأس ل بالمزيد مع  إادار مناور إض ف  متضمن    الرق بل  ممثل    لكنم المركز  اللمن الجه ت  قل م •

 إدارة الأرب ح.  استخدام مع ملات الأطراف ذات العلاق  ف  مم رسمع تيد  الت 
   إع دة الن ر ف   عض مع ي ر الدولل  التق رير الم لل  IASBقل م مجلس مع ي ر المي ساااااااااااب  الدولل  ا •

الت  تيت ج إلى إجراء  عض التعديلات الت  مع شاااانه  تسااا عد ف  اليد مع قدرة الإدارة على اساااتغلال 
 الاعتل ري  لتيق ق مص ليه  الخ ا . الاستيق ق ت

ضااارورة تاقد قا   الرق    على الكنوك اللمنل  ومراجع اليسااا   ت المساااتقه للكنوك ومصااالي  الضااارالب  •
  سااااتخدام ، مع علو المعلوم ت المي سااااكل  المتصااااي عنه  ف  التق رير الم لل  مع مم رساااا  إدارة الأرب ح

 هم  مه مهم.نم ذج كاف مم رس  إدارة الأرب ح عند قل م
يجب على أقسااااااااااااا م المي ساااااااااااااب  ف  الج مع ت اللمنل  الاهتم م ال  ف    لمي ساااااااااااااب  عع المع ملات مع  •

الأطراف ذات العلاق  وإدارة الأرب ح، وع ااا  احتم لات تيريا التق رير الم لل  مع علال التلاعب ف  
 إدارة الأرب ح.  تلم المع ملات أو مع علال مم رس
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Abstract 

Prepared by Ahmed Ali Haidar AL-Haidari 

Supervised by Assoc prof. Dr. Abdul Hamid Mania Al-Sayh 
The study aimed to identify the effect of transactions with related parties on earnings Management 

and its reflection on the qualitative characteristics of accounting information particularly, on the 

characteristics of honest expression and verifiability of accounting information, and the effect of 

disclosure of transactions with related parties on earning management and its reflection on the 

qualitative characteristics of accounting information in Yemeni banks.  

 The study relied on the descriptive analytical approach in putting up the theoretical framework and 

presenting the previous studies and deriving hypotheses.  

An applied study has been carried out through questionnaire and testing of a random sample of 15 

published financial reports of Yemeni banks according to   Jane’s modified model in 1995 AD to 

measure the benefits of (5) banks for three years, from 2020 AD to 2022 AD. 

  A field of study has been carried out as a questionnaire to survey the views of the study sample 

related to the variable study in Yemeni banks, represented by those who prepare the financial statements 

in Yemeni banks and the independent accounts auditors of those banks, and the employees of the 

Banking Control Sector at the Central Bank of Yemen. The size of the sample study reached (135) 

people with percentage of 84.38% of the society size. 

The study, both applied and field, produced a number of results, the most important of which are: 

• The absence of an effect among the transactions with related parties and profit management 

and the characteristics of honest expression and verifiability of accounting information. 

• There is an effect of disclosing transactions with related parties in reducing the practice of 

earnings management and the availability of qualitative characteristics of accounting 

information in Yemeni banks. This effect is also reflected by reducing the practice of earnings 

management in the availability of those characteristics. 

The study also presented a set of recommendations, the most of which are: 
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• The control authorities represented by the central bank of Yemen has to issue an additional 

circular including more methods that limit the use of the transactions of the related parties in 

practicing the earnings management. 

• The international accounting standards board reconsiders some international financial reporting 

standards that are in need of making some amendments that will help to limit management’s 

ability to exploit optional entitlements to achieve their own interests. 

• It is necessary for the Yemeni banking supervision sector, the independent auditor of the banks 

and the tax auditory to ensure that the accounting information disclosed in the financial reports 

is free from the practice of earnings management by using disclosure forms for the earnings 

managements when carrying out their tasks. 

• Accounting departments in the Yemeni universities must pay sufficient attention to accounting 

for transactions with related parties and earnings management, especially the possibilities of 

distorting financial reports through manipulation of those transactions or through earnings 

management practice.  
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